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 خلصستالم
 

 وةيةحر  ،الصعت   على خطرا    ةشعت   مةزاد    نتو  على  ال ماغد   السعتة   أصعحت    اليالمي الصعيد    على    

 الصعت   لمنظم   وفقا    الجلطا .  مرضعى  حدن  ما  انةشعارا    السعتة   أنواع  أتثر  من  الإقفارد   ال ماغد   السعتة 

 منهم  ٪(80)  سععنودا    مرةدن  أو  مره   ماغد   حسععتة   دصععاحون  شععخ    ملدون  16.9  توالي  فإن  اليالمد ،

 وحالةالي  ،(٪70)  إلى  الوفدا   ع     دصععع  الثالث،  اليالم  حل ان  في  الإقفارد .  ال ماغد   حالجلط   دصعععاحون

 حسععععحب   الوفاة مي    دقارب   أن  المةوقع  ومن  الوفاة،  تالا    ع     حاز دا   را  إنذا  المرةفع  الرقم هذا  دشععععت 

 من  سععديانون شععخ    ملدون  200  من  أتثر  أن  تدن  في  ،2030  عام  حتلو   ملدون  12  ال ماغد   السععتة 

  ماغد . حالستة  الإصاح 

 مخةلف   مناعد   خلادا  إنةاج  دةم المصعاب  الشعخ    ل ى  الإقفارد   ال ماغد   السعتة   أعراض   ظهور  أثناء    

 مرتحا    المناعد   الخلادا  هذه  خلا   من  وةنشعأ  ،المضعاعفا    وت وث  المرض   وةق م  ةطور  ةأثدر  لمواجه 

 سرع   في  متةمل   تدود   تمؤشرا    ةيم   أن  دمتن  المرتحا    هذه  .ال مود   وعد الأ  ةتون  من  ةنةج  تدود 

  .الإقفارد  ال ماغد  الستة  طورة مراقح  أو شخد  ة

 حالسععتة   مصععاحدن  مرضععى   م  عدنا    سععتب   طردق  عن  الحتث  هذا  لإجراء اللازم   اليدنا    جمع  ةم   

 الاسععةشععارددن   قح   من  الةشععخد   حي    اليزدز  عح   الملك  جامي   مسععةشععفى  أقسععام  من  الإقفارد   ال ماغد 

 فصعع   طردق  عن  اليدنا    ميالج   أولا    ةةم  ،سععلدمدن  أشععخا    من  مأخوذة   م  يدنا  ح  ومقارنةهم  ،الطحددن

 ح ق   النةائج  ةتلد   ثم  ومن  ،المرتزي لطر  ا  جهاز  حواسعععط  الحلازما  على  الةجارب   وإجراء ال م  متونا  

 .Prism7 حرنامج حاسةخ ام والإتصائدا   النةائج تساب  ةم تما لومدندتس. وجهاز ةقند  حاسةخ ام

 الوعائد   التدود   المرتحا   في  مةفاوة  اخةلافا    هناك  أن  وج نا  علدها  تصعععلنا  الةي  النةائج خلا   من    

 تدودعع ال المرتحععا   حدن وجعع   الأهمدعع  ذو خةلافالا والمرضعععععى. السعععععلدمدن الأشعععععخععا   حدن

 تان  CSF-G المرتب   حدنما  A-VEGF and 1-ndothelinE ndoglin,E ngiopoietin,Aالأرحي :

 في  حدنما  مؤثر،  غدر  أنه  وج    السعلدمدن  الأشعخا    في  الوعائد   المرتحا    حدن  الارةحاط ميام   ،أهمد  أق 

,angiopoietin  الأرحيعع  المرتحععا   حدن لتوظم وارةحععاط قودعع  علاقعع  هنععاك أن وجعع   المرضعععععى

A-VEGF and 1-endothelin endoglin,. 
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Abstract 
 

     Stroke is a global health issue, and ischemic stroke is among the most common type of 

strokes affecting a significant number of populations worldwide. According to WHO, around 

16.9 million individuals get stroke either annually or biannually, most of which (80%) are due 

to ischemia. In the third world countries, the death toll stands at 70% hence attributing to a 

high death rate that causes an alarm. The approximation of death from stroke will rise at an 

average of 12 million by 2030, while over 200 million individuals will have disabilities initiated 

by the stroke. During the progress of ischemic stroke, various immune cells are involved in 

countering its effect, including angiogenic molecules, cytokines, and chemokines. These 

molecules can serve as potential biomarkers in monitoring the progress or in the diagnosis of 

ischemic stroke. The main aim of this project was to investigate the use of angiogenic 

molecules as biomarkers in ischemic stroke patients, where five molecules were tested. Plasma 

from selected ischemic stroke candidates from KAUH was obtained from peripheral blood and 

analyzed thoroughly using Luminex technology; the results were further computed using Prism 

7 software.                                                                                                                         

     The results showed variation in the five biomarkers between patients and control, where we 

found there was a significant increase in serum levels of angiopoietin, endoglin, endothelin-1, 

and VEGF-A angiogenic biomarkers compared to the controls, whereas the G-CSG was less 

significant. The correlations coefficient of measured angiogenic biomarkers among controls 

showed there were no significant correlations. In patients, a strong relationship between 

angiopoietin, endoglin, endothelin-1, and VEGF-A angiogenic biomarkers was found. 

 


